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Seznamte se: 
architekt Steven Holl, 
autor ostravské 
koncertní haly.
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Rekonstrukce sídlištních domů, 
nová parkovací místa, opravy ško-
lek, výsadba zeleně nebo přestavba 
domovů pro seniory. To je pouze 
několik málo položek z dlouhého 
seznamu projektů, které realizují 
jednotlivé městské obvody s finanč-
ním přispěním statutárního města 
Ostravy. Také díky těmto penězům 
se plánované projekty daří uskuteč-
ňovat rychleji a na patřičné úrovni.

Nárůst investic je patrný z me-
ziročního srovnání. Loni bylo pro 
obvody ke 30. 12. 2020 schvále-
no necelých 466 milionů korun, 
z nichž příjemci vyčerpali skoro 
425,5 milionu korun. Jen ke konci 
září roku 2021 schválená částka do-
sáhla bezmála 634 milionů korun. 
Vyčerpaný objem těchto investic 
zatím činí necelých 296 milionů 
korun, rok však ještě není u konce. 
V této částce jsou, kromě jiného, 
zahrnuty například příspěvky, které 
do obvodů putují z účelové rezervy 
na obnovu a rozvoj bytového fondu 
nebo každoroční dotace obvodům 
na údržbu hřbitovů.

Podpořených projektů byla na-
příč obvody celá řada.

V roce 2020 bylo poukázáno na 
vybudování domova seniorů DPS 
Harmonie v Porubě 10 milionů ko-
run, s tím, že v letošním roce bylo 
vyčleněno na tento projekt dalších 
8 mil. Kč. Rekonstrukci ulice Mjr. 
Nováka, spolu s vytvořením nových 
parkovacích míst v městském ob-
vodě Jih, podpořila Ostrava dotací 
přesahující 25 milionů korun. Na 
Domov pro seniory v Antošovicích 
je pro uvedené období vyčleněno 
skoro 23,5 milionu korun.

Investiční dotace v objemu bez-
mála 14 milionů korun pomohla 
hasičům v Nové Vsi získat moderní 
cvičiště. Město Ostrava se podílelo 
na spolufinancování výstavby Ma-
teřské školy Klubíčko v Hrabové 
ve výši 25 mil. Kč. K rekonstrukci 
budovy obecního úřadu v Plesné 
magistrátní rozpočet vyčlenil 11,5 
milionu korun, celkem 8 milionů je 
vyčleněno na revitalizaci ulice Gu-
stava Klimenta v Porubě. Projekt 
„Zeleň za Lunou“ Ostrava podpoři-
la vyčleněním 9 milionů korun.

V daném výčtu bychom mohli 
pokračovat velmi dlouho.

Samotné městské obvody jistě 
potěšilo, že schválený objem fi-
nančních příspěvků ze strany měs-
ta Ostravy jim byl během roku ještě 
několikrát navyšován. Město moh-
lo na investicích v obvodech přidat 
díky dobrému hospodaření, které 
se tak odrazilo i v tomto směru. MS

Ostrava zvyšuje  
investiční dotace  
městským obvodům

„Pozitivní vývoj ekonomi-
ky nám umožnil v průběhu 
roku zvýšit o desítky milionů 
investiční dotace městským 
obvodům. Akce, které jsme 
nově podpořili, jsou pestrého 
charakteru, od oprav chodní-
ků, přes revitalizace parků, po 
investice do kulturních domů 
či škol a školek. Oceňuji, že 
většina obvodů v průběhu 
celého roku aktivně investuje, 
a to i přes skutečnost, že sou-
časná situace na stavebním 
trhu je nestabilní, firmy mají 
problémy jak s personálními 
kapacitami, tak s dodávka-
mi materiálů.“ Náměstkyně 
primátora pro investice 
Zuzana Bajgarová

 Adolf Horsinka
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Neúčelová neinvestiční dotace městským obvodům z rozpočtu SMO (SR v tis. Kč)

2016 2017 2018 2019 2020 2021
Městský obvod 2016 2017 2018 2019 2020

Moravská Ostrava a Přívoz 12 342 12 332 25 247 26 989 28 904
Slezská Ostrava 9 697 9 632 21 285 22 802 24 333
Ostrava ‑Jih 28 368 28 331 55 793 59 656 63 502
Poruba 17 624 17 604 35 085 37 449 39 774
Nová Bělá 1 000 1 000 3 176 3 369 3 557
Vítkovice 3 106 3 124 7 358 7 844 8 330
Stará Bělá 2 108 2 119 5 660 6 018 6 372
Pustkovec 1 000 1 000 2 121 2 211 2 309
Mariánské Hory a Hulváky 4 201 4 219 9 475 10 080 10 711
Petřkovice 1 153 1 163 3 408 3 624 3 813
Lhotka 1 000 1 000 2 093 2 186 2 275
Hošťálkovice 1 000 1 000 2 933 3 089 3 254
Nová Ves 1 000 1 000 2 059 2 146 2 216
Proskovice 1 000 1 000 2 187 2 276 2 367
Michálkovice 1 301 1 311 3 655 3 864 4 047
Radvanice a Bartovice 3 361 3 377 8 225 8 750 9 318
Krásné Pole 1 096 1 107 3 429 3 636 3 839
Martinov 1 000 1 000 2 411 2 522 2 633
Polanka nad Odrou 2 441 2 456 6 416 6 849 7 275
Hrabová 1 811 1 827 4 938 5 217 5 545
Svinov 2 391 2 398 6 130 6 502 6 860
Třebovice 1 000 1 000 2 822 2 965 3 103
Plesná 1 000 1 000 2 502 2 624 2 743
Celkem 100 000 100 000 218 408 232 668 247 080

Statutární město Ostrava v ne-
poslední řadě finančně podporuje 
fungování jednotek sboru dobro-
volných hasičů v jednotlivých ob-
vodech. Zářijové městské zastupi-
telstvo aktualizovalo statut Fondu 
pro upevnění veřejného pořádku, 
což znamená, že tímto krokem 

bude obvodům – kromě stávajících 
příspěvků – nově poskytnuta část-
ka 3,2 milionu korun ročně. Tyto 
peníze budou rozdělovány podle 
kategorie hasičské jednotky a jejího 
plánovaného nasazení mimo kata-
str obvodu. MS

Obvody dostanou další 
peníze pro své hasiče

Účelová investiční dotace městským obvodům  
z rozpočtu SMO (skutečnost 2017–2020  
+ upravený rozpočet k 30. 9. 2021 v tis. Kč)
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Nejedná se  
o údaj za celý  

rok, ale jen  
ke 30. 9. 2021
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354 806
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„Drážďany patří k městům, 
s nimiž nás pojí nejužší vzta-
hy. Jsem velmi rád, že jsme se 
mohli tentokrát potkat v Ost-
ravě. Cílem našeho setkání je 
nejenom si připomenout pade-
sáté výročí partnerské smlou-
vy, ale probrat i možnosti spo-
lupráce na nových projektech. 
Témat máme opravdu mnoho, 
počínaje oblastí vzdělávání 
našich studentů, ke společným 
sportovním aktivitám, konče 
efektivní městskou mobilitou – 
otázkami městské hromadné 
dopravy či sdílených doprav-
ních prostředků. Nevyjímaje 
společné workshopy v oblasti 
plánování rozvoje dopravy či 
další spolupráci obou měst-
ských muzeí v podobě společ-
ných projektů či střídavých vý-
stav.“ Tomáš Macura, primátor 
města Ostravy.

Moravskoslezská metropole je 
partnerem saského hlavního měs-
ta Drážďan už od roku 1971. Během 
onoho půlstoletí prošla obě města 
zásadními strukturálními, politický-
mi i ekonomickými změnami, jejich 
spolupráce přesto – či snad právě 
proto – pokračuje a rozvíjí se.

Drážďanskou delegaci v čele s primá-
torem Dirkem Hilbertem přijal na Nové 
radnici ostravský primátor Tomáš Ma-
cura. V průběhu jednání primátoři oce-
nili dosavadní přínosnou spolupráci, 
aby podpisem společného prohlášení 
podpořili další prohloubení a rozvoj 
vzájemné partnerské spolupráce ku 
prospěchu obyvatel Ostravy a Drážďan.

„Jubileum je vítanou příležitostí 
upevnit opravdové a podnětné part-
nerství, které nyní již padesát let 
spojuje občany našich měst. Ale sa-

mozřejmě se hodláme dívat i vpřed 
a diskutovat o perspektivách jeho 
dalšího rozvoje. Jak dosáhneme 
toho, aby naše města byla inovativ-
nější, udržitelnější a atraktivnější 
pro život? Ostrava za tímto účelem 
připravila řadu zajímavých projek-
tů a já se těším na výměnu nových 
myšlenek a zkušeností,“ konstatoval 
drážďanský primátor Dirk Hilbert.

V průběhu společného programu 
představitelé obou měst uctili oběti 2. 
světové války položením kytic u Pa-
mátníku Rudé armády v Komenské-
ho sadech a obětí internačního tábora 
Hanke. Hosté z Drážďan si následně 
prohlédli areál Dolních Vítkovic, kde 
se seznámili s projekty města v ob-
lasti vzdělávání. Večer pak navštívili 
představení Edith a Marlene v Diva-
dle Jiřího Myrona. MS

Ostrava a Drážďany 
oslavily 50 let 
společného partnerství

V rámci letošního ročníku Dnů 
NATO & Dnů vzdušných sil AČR 
lidé opět vybírali nejvydařeněj-
ší leteckou ukázku. Facebookové 
hlasování na profilu města Ostravy 
určilo vítězem maďarského stíhače 
Mate Majerika, který se tak záro-
veň stal držitelem Poháru primá-
tora města Ostravy. Majerikovo 
dynamické vystoupení v kokpitu 
letadla JAS – 39 Gripen zajistilo 
pilotovi už druhé vítězství v řadě. 
Mate Majerik totiž triumfoval také 
v předchozím ročníku hlasování.

Ocenění v podobě poháru a pa-
mětního listu vítězi předal v za-
stoupení náměstek primátora Zby-
něk Pražák. MS

„Tryskový 
turul“ obhájil 
primátorský 
pohár

Jestliže chcete světoznámému 
architektovi Stevenu Hollovi polo-
žit otázku, máte možnost. Ve čtvr-
tek 14. října totiž navštíví Ostravu. 
V Domě kultury města Ostravy 
představí podobu nové koncertní 
haly, a nejen to. Steven Holl při-
blíží svou výstavu, kterou můžete 
od 21. září do 5. prosince navštívit 
v Domě umění, a která mapuje jeho 

díla. Holl na besedě ale popíše svůj 
vztah k hudbě jako takový nebo 
ambice, které má jako učitel. Archi-
tekt je totiž mimo jiné pedagogem 
na Columbia University a milov-
níkem hudby, o jejímž propojení  
s architekturou často učí a před-
náší. Beseda se bude konat od 
17.00 hodin. EM

Autor plánované 
koncertní haly zavítá 
do Ostravy

 Adolf Horsinka

 Profimedia.cz

 Jiří Zerzoň

4  ŘÍJEN 2021aktuality



Autor plánované 
koncertní haly zavítá 
do Ostravy

Přesně 5 594 000 korun vyčlenil 
ostravský magistrát na rekonstrukci 
dalších 12 objektů, které patří mezi 
významné městské stavby nebo ar-
chitektonické památky. Původně ur-
čená částka ve výši 4 miliony korun 
byla navýšena tak, aby peníze dora-
zily k co největšímu počtu majitelů 
těchto domů.

V rámci Programu na zachování 
a obnovu kulturních památek a vý-
znamných městských staveb se výše 
podpory jednoho konkrétního pro-
jektu pohybovala od 50 tisíc do 1,5 
milionu korun. Pokrýt mohl nejvýše 

polovinu nákladů.
Všechny podpořené stavby se na-

cházejí v městských památkových 
zónách, některé jsou kulturními pa-
mátkami. Často jde o stavby z konce 
19. a první poloviny 20. století, ty 
novější pak zastupuje například po-
rubská „sorela“.

Opravy tak čekají třeba dominan-
tu vítkovického náměstí, takzvaný 
U ‑Haus. Rekonstrukce proběhne 
rovněž v Lidické ulici, na domech 
známé štítové kolonie. Nové fasády 
pak dostanou tři domy v městské 
památkové zóně Ostrava‑Přívoz. 

V případě domu na Alšově náměstí 
v Ostravě‑Porubě dojde k opravě fi-
gurálního reliéfu. V plánu je taktéž 
oprava fasády Hudebního světa na 
Havlíčkově náměstí. V neposlední 
řadě prokouknou někdejší ředitelské 
vily na Landeku a rekonstrukce se 
dotknou i areálu Dolu Hlubina.

Město podporuje obnovu památek 
a významných staveb dlouhodobě. 
Do roku 2017 přispívalo asi třemi 
miliony korun, o rok později objem 
prostředků zvýšilo na 5 milionů. MS

Městské dotace vracejí 
staré Ostravě její lesk

Komplex nemovitostí „Rezidence 
Stodolní“ se nachází v jádrovém území 
města, v městské památkové zóně a byl 
postaven v letech 1927‑1928. Celou ob-
last město postupně rekonstruuje a do-
stavuje s cílem vytvoření nové funkční 
čtvrti, nabízející kromě samotného 
prostředí dominantní galerie součas-
ného umění, multifunkční prostředí 
administrativy, služeb a bydlení.

Komplex tak bezprostředně nava-
zuje na lokalitu historických Jatek, 
kterou město rekonstruuje pro účely 
galerie současného umění. Obklo-

puje jej ulice Masná, jejíž dostavbu 
směrem k ulici Janáčkova město 
připravuje na rok 2022, a která bude 
postupně doplněna o linii bytových 
domů. Výstavbu prvního sedmi-
podlažního bytového domu město 
dokončilo v červnu na křížení ulic 
Janáčkova a Masná. V neposlední 
řadě nabízený blok rovněž bezpro-
středně sousedí s ulici Stodolní, jed-
nou z klíčových pěších zón s pestrým 
společenským vyžitím. Výbornou 
dopravní dostupnost pak zajišťuje 
přímá návaznost na páteřní dopravní 

infrastrukturu města.
Záměrem města je nyní prodat ne-

movitosti jako celek za účelem jejich 
celkové rekonstrukce a případné do-
stavby s funkcemi, které budou vhod-
ně rozvíjet současné území a zároveň 
budou reflektovat připravované zá-
měry v území. Vše v souladu s regu-
lačními podmínkami zpracovanými 
městský ateliérem MAPPA. Záměr je 
zveřejněn na úřední desce města a na 
www.pozemky.ostrava.cz. Termín 
pro podání nabídek je do 30. listopa-
du 2021. EM

Hledá se investor 
pro „Rezidenci Stodolní“

„Město v minulosti nabylo 
některé nemovitosti v území 
se záměrem scelit vlastnic-
tví do jedné ucelené plochy, 
a tím získat možnost určovat 
budoucí podobu a rozvoj této 
lokality v centru města ve 
vazbě na ostatní zde realizo-
vané projekty. I díky tomuto 
kroku dnes můžeme sledovat 
např. rekonstrukci historické 
budovy městských jatek. Dří-
ve byl zvažován také záměr 
využití nemovitostí k vybudo-
vání městského multižánrové-
ho kulturního centra, ovšem 
vzhledem k převedení části 
jeho obsahu do privátního 
projektu Ostrava 2020 a také 
s ohledem na jiné priority 
města při budování kulturní 
infrastruktury byl však tento 
záměr opuštěn. Je tedy pro 
něj na místě najít nové smy-
sluplné využití se zapojením 
soukromého kapitálu,“ zhod-
notil primátor Ostravy Tomáš  
Macura.

 Vladimír Pryček
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Město, jakožto vlastník vel-
kého množství památkově 
chráněných a architekto-
nických významných budov 
velmi dobře ví, jak náročná 
a nákladná je péče o ně. Do-
tační podpora soukromých 
vlastníků tak má za cíl moti-
vovat majitele, aby sami do 
rekonstrukcí těchto objektů 
investovali nemalé finanční 
prostředky. Jsme přesvědčeni 
a vidíme to na již zrealizova-
ných projektech, že se jedná 
o smysluplné investice, které 
se nám všem vrátí nejen v po-
době kultivovanějšího města, 
ale také v efektivnějším vyu-
žití objektů.“ Náměstkyně pri-
mátora pro investice Zuzana 
Bajgarová.



Po takřka roční odmlce, kdy z dů-
vodu omezení kvůli koronaviru ne-
mohly být promítány soutěžní filmy 
z desítek zemí světa nejen v Ostravě, 
ale i dalších festivalových městech, 
letos tomu snad bude jinak. Tradičně 
v pátek 22. října v 18 hodin v divadel-
ním sále Domu kultury města Ostravy 
bude za přítomnosti řady hostů slav-
nostně zahájen již 19. ročník Meziná-
rodního festivalu outdoorových filmů 
2021. A diváci se mají na co těšit! Ne-
jen na slavnostní zahájení festivalu 
s řadou zajímavých hostů, bohatým 

kulturním programem a promítáním 
dechberoucích filmů, ale i na násle-
dující týdenní maraton filmových 
projekcí v kině Art.

Letošní ročník bude obohacen 
i těmi nejlepšími filmy loňského roč-
níku, které se nestihly odpromítat. 
Takže divák uvidí prakticky dva roč-
níky festivalu najednou.

Čestným hostem letošního ročníku 
festivalu je legenda československého 
horolezectví, mistr sportu Gerhard 
Tschunko. Hostem festivalu je ost-
ravačka Adéla Voráčková, vrcholová 

sportovkyně se zahraniční zkušenos-
tí a úspěchy z atraktivních závodů 
„SPARTAN RACE“. Nejen s těmito 
hosty se návštěvníci festivalu mo-
hou potkat na slavnostním zahájení. 
A pokud budou mít diváci dobrodruž-
ných, extrémních a cestopisných fil-
mů málo, bude festival pokračovat 13. 
a 14. listopadu v Minikině.

Letošní ročník festivalu získal zášti-
tu města Ostravy a Moravskoslezského 
kraje. Festival podpořilo Ministerstvo 
kultury. Více o festivalu a programu na 
www.outdoorfilms.cz MS

 Outdoor films, s. r. o.

Sportovní kluby se mohou 
hlásit o finanční podporu

Ostrava opět 
odstartuje 
putovní festival 
outdoorových filmů

Statutární město Ostrava vyhlásilo 
nový dotační program v oblasti spor-
tu na rok 2022. Jeho cílem není nic 
menšího než rozvoj a zkvalitnění cel-
kové sportovní infrastruktury na svém 
území. Při vytváření programu byl kla-
den důraz na snížení administrativní 
zátěže pro všechny žadatele. Program 
na podporu sportovní infrastruktury 
počítá s dotacemi v celkovém objemu 
5 milionů korun. Peníze nově půjdou 
také na projektovou dokumentaci 
sportovišť.

Žádosti o dotační příspěvek můžou 
zájemci podávat v období od 18. říj-

na 2021 do 1. listopadu 2021. Každou 
žádost je nutné podat prostřednictvím 
elektronického formuláře, který celý 
proces výrazně zjednodušuje. Díky 
jeho využití odpadá povinnost fyzické-
ho dokládání povinných příloh, což je 
v souladu s trendem takzvané otevřené 
radnice. Jeden klub smí žádat o jednu 
dotaci a v případě kladného vyřízení 
dojde k uzavření jedné smlouvy.

Ostrava si je vědoma důležitosti ak-
tivního i rekreačního sportu, který se 
neobejde bez určitého zázemí. Městské 
sportovní dotace proto nejsou žádnou 
novinkou. Jen od roku 2018 magistrát 

v příslušném programu věnoval bez-
mála 14 milionů korun na 35 projektů. 
Jejich záběr byl skutečně široký. Na-
mátkou lze uvést rozšíření sportovní-
ho areálu v Hošťálkovicích, přestavbu 
sociálního zařízení basketbalistů v hale 
Tatran nebo opravu podlahy v porub-
ské sportovní hale.

Více než 32 milionů korun Ostrava 
poskytla formou mimořádných dota-
cí, čímž se podařilo zásadně vylepšit 
ostravskou sportovní infrastrukturu 
za celkovou hodnotu přesahující 100 
milionů korun. MS

„Nový program je reakcí na 
potřeby klubů. K tomu, aby 
měly investiční akce připra-
vené, znaly celkovou finanční 
potřebu, mohly žádat o dotace 
zejména Národní sportovní 
agenturu a následně úspěš-
ně stavět či rekonstruovat, 
projektovou dokumentaci ne-
zbytně potřebují a na kterou 
si nově mohou v rámci titulu 
požádat. Díky tomuto kroku 
dojde k výraznému zvýšení 
kvality a dostupnosti ostrav-
ské infrastruktury v oblasti 
sportu. Víme, že obdobné pro-
jekty jsou během na dlouhou 
trať, chceme proto novinkou 
žadatelům začátky usnad-
nit.“ Andrea Hoffmannová,  
náměstkyně primátora pro 
školství a sport.
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Celkem 10 volejbalových národ-
ních týmů, 21 utkání a 30 tisíc fa-
noušků. I tak lze shrnout Mistrovství 
Evropy ve volejbale mužů v Ostravě. 
Českým volejbalistům se podařilo 
postoupit ze základní skupiny a pro-
jít přes olympijské vítěze z Francie 
do čtvrtfinále. V závěrečném čtvrtfi-
nálovém souboji čeští hráči podruhé 
v rámci šampionátu změřili síly se 
Slovinskem. Výhru ze skupiny však 
zopakovat nedokázali a do semifiná-
le po vítězství 3:0 zamířil slovinský 
tým. I přes poslední porážku patří 
českým volejbalistům za jejich vý-
kony pochvala a dík. Poděkování si 
zaslouží i diváci, kteří hnali domácí 
hráče dopředu a vytvořili jim v prů-
běhu celého šampionátu vynikající 
atmosféru. Šampionát probíhal sou-
časně v několika evropských zemích, 
finále se odehrávalo v polských Kato-
vicích. Titul mistrů Evropy posedmé 
vybojovala Itálie, která v klíčovém 
zápase zvítězila nad Slovinskem. EM

Mistrovství 
Evropy 
ve volejbalu 
mužů navštívily 
tisíce fanoušků

Anett Kontaveit na cestě turnajem

Tenisový turnaj žen J & T BANKA 
Ostrava Open 2021 probíhal v Ost-
ravar Aréně od 20. do 26. září 2021. 
Za Českou republiku bohužel ne-
nastoupila všechna esa, která jsme 
měli v rukávu – spousta tenistek se 
odhlásila, většinou z důvodu zraně-
ní. Naše barvy nejdéle hájila Petra 
Kvitová, která se probojovala až do 
semifinále. Tam podlehla Estonce 
Anett Kontaveit, která se nakonec 
stala vítězkou celého turnaje. Turnaj 
čtyřhry ovládly Sania Mirza z Indie 
a Čang Šuaj z Číny. V průběhu celého 
týdne navštívilo turnaj J & T BANKA 
Ostrava Open na 20 tisíc tenisových 
fanoušků. EM

Tenistky světové 
úrovně měřily 
své síly v Ostravar 
Aréně

 Tomáš Břeský

sport

 Pavel Lebeda

 Pavel Lebeda

 Pavel Lebeda



Studenti vysokých škol mohou 
získat ocenění „Talent roku“. Titul 
i cena budou udělovány v každém 
akademickém roce. Studenti budou 
hodnoceni nejen za své studijní vý-
sledky, ale také za vědeckou činnost 
a společenskou prospěšnost svých 
projektů. Maximální výše finanční 
částky pro jednoho studenta je jedno 
sto tisíc korun. Celková částka, která 
bude na projekt uvolněna, je jeden 
milion korun. Novému programu 
předcházel dlouholetý projekt pod-
pory studentů s názvem Stipendia 
města Ostravy.

Titul a cena budou udělovány ve 
dvou kategoriích. V první z nich se 
mohou o ocenění ucházet studenti 
bakalářského a magisterského stu-
dia, v druhé pak studia doktorského. 
Podmínkou pro přihlášení do pro-
gramu je, že uchazeč musí mít v době 
podání návrhu místo trvalého pobytu 
na území města Ostravy. Podané ná-
vrhy pak posoudí komise pro vzdělá-
vání, vědu a výzkum a náměstkyně 
primátora pro školství a sport. EM

Podporujeme  
talentované 
vysokoškoláky

Tornádo v červnu zasáhlo obce ve 
dvou krajích, v Jihomoravském a Ús-
teckém. Dar v mimořádné výši tří mi-
lionů korun schválili ostravští zastu-
pitelé na svém prvním zasedání po 
ničivé katastrofě, dne 15. září 2021.

Z celkové částky tři miliony korun 
město devadesát procent daruje na 
pomoc v Jihomoravském kraji a de-
set procent na pomoc v Ústeckém 
kraji. Z částky určené pro jižní Mo-
ravu budou dva miliony korun da-
rovány Jihomoravskému kraji, který 
peníze použije na obnovu zničené 
infrastruktury. Zbývajících sedm set 
tisíc korun bude rovnoměrně rozdě-
leno prostřednictvím veřejných sbí-
rek Českého červeného kříže, Diecé-
zní charity Brno, ADRY a Diakonie 
Českobratrské církve evangelické. 
Tři sta tisíc korun pro Ústecký kraj je 
určeno k podpoře obce Stebno, která 
byla 24. června 2021 poničena živelní 
pohromou. EM

Oběti červnových 
tornád dostanou od 
Ostravy finanční dar

„Pomoci v tornádem zasaže-
ných oblastech je zapotřebí 
stále, následky neštěstí jsou 
nebývale tragické a rozsáhlé. 
Po komunikaci s místní sa-
mosprávou byl dar Ostravy 
určen k zabezpečení pomoci, 
kterou stále zajištují nezisko-
vé organizace v zasažené ob-
lasti. Stejně tak ke zmírnění 
hmotných následků a obnově 
infrastruktury v postižených 
obcích. Je zapotřebí úhrad 
stavebních materiálů i prací,“ 
sdělil primátor města Ostravy 
Tomáš Macura.

U příležitosti výročí vzniku  
samostatného Československa je 
v prostorách Nové radnice i na 
Prokešově náměstí připraven bo-
hatý program. Ve čtvrtek 28. 10. 
od 14.00 do 19.00 hodin se ven-
kovní prostranství před magistrá-
tem vrátí do doby první republiky. 
Nebudou chybět retro ukázky do-
bových vozidel nebo jiné techniky, 
uniformy a další reálie. V radnič-
ním foyer se můžete těšit na mód-
ní přehlídku ve stylu 20. a 30. let.

Dobrou zábavu umocní 
hudební vystoupení řady inter-
pretů. Kromě tradiční cimbá-
lovky zahrají například skupiny 
Tři Vykřičníky, Hipnautica, 
Bandjeez nebo zpěvačka Kaczi.

Nejen dětem se jistě bude líbit 
malování na obličej a fotokoutek.
Nepřijdete ani o prohlídku Nové 
radnice, letos však bude probíhat 
online formou.

Oslavy 28. října na 
Nové radnici zaujmou 
malé i velké

První československý prezident  
T. G. Masaryk  v Ostravě (1924)
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„Pokračovat v podpoře stu-
dentů považuji i nadále za 
velmi důležité. Je zapotřebí 
vytvářet podmínky pro jejich 
studium a další profesní uplat-
nění, stejně jako umět ocenit 
studijní úspěchy a vědecké vý-
sledky nadaných jednotlivců. 
V uplynulých letech podpořilo 
město mnoho talentovaných 
mladých lidí. Někteří z nich 
náleží k uznávaným odborní-
kům ve svých oborech, ať už 
v oblasti vědy či kultury,“ shr-
nula náměstkyně primátora 
Andrea Hoffmannová.



Návrh na ocenění u příležitosti 
Mezinárodního dne seniorů může 
do 22. října 2021 zaslat každý, 
kdo zná ve svém okolí mimořádně 
aktivního (v konkrétní oblasti) člo‑
věka staršího 65 let, s bydlištěm na 
území města Ostravy, který dodnes 
výjimečným způsobem přispívá 
ke zlepšení života společnosti. 
V přihlášce je třeba uvést jméno, 
příjmení, věk, adresu bydliště, tele‑
fonický nebo e ‑mailový kontakt na 
kandidáta, zdůvodnění nominace, 

jméno a kontakt na předkladatele.
Současně vyhlašujeme kategorii 
Klub seniorů roku 2021, do které 
mohou občané nominovat klub, 
organizaci či sdružení zaměřující 
se na aktivizaci seniorů, a o němž 
se domnívají, že je svou činností 
zajímavý či výjimečný. V přípa‑
dě nominace klubu pro seniory 
uveďte jeho název, adresu sídla 
klubu, jméno a kontakt na zástup‑
ce klubu, zdůvodnění nominace 
a kontakt na předkladatele.

Tipy posílejte na adresu:
Redakce Ostravská radnice, 
Prokešovo nám. 8, 
729 30 Ostrava 
nebo na e ‑mail: 
vjurgova@ostrava.cz. 

Na obálku nebo do e ‑mailu 
připište heslo Senior roku 2021 
nebo Klub seniorů 2021.

Statutární město 
Ostrava vyhlašuje 
XV. ročník ankety

Senior 
roku 2021

„Úrazům je nutné předcházet“, 
dočteme se ve spoustě brožurek. 
O trestné činnosti to platí zrovna tak. 
Vždyť kde není pachatel, není ani 
oběť. Město Ostrava proto letos po-
prvé vyhlásilo soutěž o Nejlepší pro-
jekt prevence kriminality na místní 
úrovni. Letošním tématem byla „Pre-
vence kriminality v době pandemie“. 
Ocenění předával v úterý 31. srpna 

v prostorách Nové radnice náměstek 
primátora Zbyněk Pražák.

Vítězem za rok 2021 se stalo Cen-
trum sociálních služeb Ostrava, čímž 
zároveň postoupilo do národního 
kola, každoročně pořádaného od-
borem prevence kriminality Minis-
terstva vnitra ČR. Úspěšný projekt 
s názvem Nechme dětem dětství pri-
márně zabezpečuje potřebu odborné 

pomoci rodinám ohroženým násilím. 
Poprvé byl uveden loni, během pod-
zimní vlny pandemie. U 65 % zapoje-
ných rodin došlo k zastavení násilí do 
3 měsíců. Centrum sociálních služeb 
uspělo v silné konkurenci 53 městem 
podporovaných subjektů. MS

Prevenci kriminality bereme vážně

Po celý uplynulý čtvrtrok mohli Os-
travané soutěžit v rámci společného 
projektu statutárního města Ostravy 
a Hitrádia Orion „Nádech pro Ostra-
vu“. Jeho cílem bylo na pozadí hravé 
soutěže podnítit co nejvíce lidí k pod-
poře svých oblíbených podniků, které 
se taktéž zapojily. Ty byly v předcho-
zím období postiženy koronavirový-
mi omezeními a potřebovaly chytit 
onen pověstný druhý dech.

„Město pomohlo pandemií za-

saženému podnikání celou řadou 
programů, zahrnujících přímou 
i nepřímou finanční podporu, ne-
vyjímaje slevy na nájmech, zrušení 
místních poplatků za předzahrádky 
či aktivaci programu finanční pomo-
ci neziskovým organizacím,“ shrnul 
ostravský primátor Tomáš Macura. 
„Projekt Nádech pro Ostravu byl 
přínosný pro zúčastněné provozov-
ny i soutěžící. Věřím však, že lidé 
tímto způsobem objevili i nová mís-

ta, kde strávili příjemně svůj volný 
čas s blízkými a kam se budou rádi 
vracet i po skončení soutěže. Stej-
ně tak díky odvysílání zajímavostí 
z různých, do té doby méně známých 
míst, jsme možná inspirovali k jejich 
návštěvě. Tisíce soutěžících lidí ale 
znovu připomněly, že lidé pomáhat 
zkrátka umějí.“

Soutěžící, krom příjemných zá-
žitků, získali razítka na slosovatelné 
hrací karty. Díky nim mohli vyhrát 

některou z mnoha atraktivních cen. 
Třeba koncert Janáčkovy filharmo-
nie Ostrava, představení Národního 
divadla moravskoslezského nebo 
celoročního vstupného do zoo či Dol-
ních Vítkovic.

Zájem objevovat či vracet se na 
známá místa tímto zábavným způso-
bem byl obrovský. Důkazem je zhru-
ba devět tisíc hracích karet. O přízeň 
účastníků soutěže usilovalo téměř 
150 rozličných zařízení. MS

Místní provozovatelé se 
nadechli – také díky vám

Natáčení přímo v jedné z expozic 
v ZOO se účastnila i náměstkyně 
primátora Kateřina Šebestová.

 Hitrádio Orion
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„Jsme si plně vědomi, že kva-
litní prevence je nejefektivnější 
nástroj k ovlivňování rozsa-
hu kriminality, a to zejména 
u dětí a mladých lidí. Proto 
také město Ostrava dlouhodo-
bě finančně podporuje mnoho 
přínosných projektů, jejichž 
autory jsou odborné organiza-
ce a instituce, ale i naše měst-
ské obvody. Abychom více 
podtrhli význam těchto akcí, 
rozhodli jsme se založit tradici 
každoročního oceňování nej-
lepších projektů prevence kri-
minality ze strany města Ost-
ravy. Letos na aktuální téma 
„Prevence kriminality v době 
pandemie“. Je pro mne ctí, 
že jsem nyní mohl předáním 
ceny vyznamenat čtyři nej-
lepší projekty, z nichž tři jsou 
zaměřeny právě na pomoc 
nejmladší generaci.“ Zbyněk 
Pražák, náměstek primátora 
pro prevenci kriminality, volný 
čas, sociální věci, zdravotnic-
tví a kulturu.



Ostrava schválila program „Tři ko-
runy ze vstupu“– částka, kterou bude 
Zoologická zahrada a botanický park 
Ostrava přispívat v rámci mezinárod-
ního systému podpory na ochranu 
přírody ze vstupu každého návštěv-
níka. Příspěvek, který v současnosti 
činí dvě koruny, se tak od listopadu 
zvedne na tři koruny. Zoo se podílí na 
podpoře ochrany přírody tímto způ-
sobem již od roku 2016, a řadí se tak 
k předním ochranářským institucím. 
Za šest let bylo na záchranu ohrože-
ných druhů zvířat posláno už více než 
3,5 milionu korun.

Získané finance z každého zapla-
ceného vstupného do zoo jsou po 

schválení zastupitelstvem města vyu-
žity na podporu projektů věnujících se 
záchraně a ochraně ohrožených zvířat 
a rostlin ve volné přírodě, v místech 
přirozeného výskytu daného druhu. 
Financovány jsou ochranářské pro-
gramy v Indonésii, Vietnamu, Sene-
galu, na Madagaskaru, ale i v Evropě 
a České republice. Podporovány jsou 
projekty záchrany zvířat, které ost-
ravská zoo sama chová či projekty, se 
kterými dlouhodobě spolupracuje. MS

Více peněz 
na ochranu přírody

Langur indočínský, ohrožený 
druh ze severního Vietnamu.

Petr Čolas (v klobouku) při záchranném 
programu na Sumatře.

 Le Van Dung

Organizátorům prorodinných 
aktivit nabízí město Ostrava mož-
nost získat finanční dotaci na 
podporu jejich činnosti. Do výbě-
rového řízení se mohou od 18. do 
27. října přihlásit fyzické i práv-
nické osoby, které pořádají akce 
pro rodiny, programy na podporu 
mezigeneračního soužití nebo se 
zaměřují na zkvalitnění rodinných 
vazeb či poradenství v oblasti ro-
dinného života. O přidělení dotací 
se rozhodne v lednu.

Na podporu prorodinných pro-
jektů byla pro příští rok předběžně 
alokována částka ve výši 1,1 mil 
korun. Každoročně je z tohoto do-
tačního titulu podpořena činnost 
10 ‑ 15 organizací. Jedná se pře-
devším o systematické celoroční 
činnosti subjektů, které se snaží 
o vytváření vhodných podmínek 
pro fungování rodin a usilují o od-
stranění překážek, jimž rodiny 
čelí. Podporu mohou získat ale 
i jednorázové akce k aktivizaci ro-
din nebo aktivity vedoucí k posíle-
ní mezigeneračního soužití.

Podpořené projekty by měly na-
plňovat priority koncepce rodin-
né politiky města Ostravy. Ta je 
společně s ostatními informacemi 
o nástrojích a aktivitách rodinné 
politiky města na stránkách www.
fajnarodina.cz. EM

Ostrava 
podpoří 
organizátory 
prorodinných 
aktivit

„Zapojení naší ostravské zoo-
logické zahrady do meziná-
rodního systému zachování 
ohrožených druhů zvířat či 
rostlin formou programu ‚Ko-
runa ze vstupu‘ jsme schválili 
v roce 2015 a už o rok později 
jsme tak mohli podpořit první 
ochranářské aktivity. V listo-
padu 2018 jsme se rozhodli na-
výšit příspěvek na dvě koruny 
a podpořit sedmnáct projektů 
napříč zeměkoulí. Zvýšením 
částky na tři koruny z každé-
ho vstupu lze předpokládat 
k přerozdělení roční částku ve 
výši asi 1,5 milionu korun, což 
přinese výrazně větší možnost 
pomoci přírodě. Jsem ráda, 
že se i ostravská zoologická 
zahrada řadí k pokrokovým, 
moderním zoo a děkuji všem, 
kteří se o dění v naší zoo zají-
mají a podporují. Speciální po-
děkování patří zaměstnancům 
za jejich nadšení a každodenní 
práci. Bez nich by to nebylo,“ 
uvedla Kateřina Šebestová, 
náměstkyně primátora.

Za myšlenkou projektu stál bývalý ředitel 
Zoo Ostrava, vizionář Petr Čolas. Na snímku 
v klobouku, s ochráncem primátů Tilo Nadlerem.
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V průběhu října bude dokonče-
na nová cyklostezka přes Novou 
Bělou, Dubinu a Starou Bělou. 
Moderní úsek o délce 1,6 kilome-
trů doplní stávající síť komunikací 
pro cyklisty.

Nová trasa povede v Nové Bělé 
po ulici Kaminského, dále kolem 
hřiště a základní školy F. Forma-
na na sídlišti Dubina, kde naváže 
na stávající síť cyklostezek a chod-
níků. Třetí úsek bude pokračo-
vat podél silnice I/58 směrem na 
Mošnov a bude se napojovat na cy-
klostezku v ulici Ječmínkova. Tra-
sa podél ulice Kaminského povede 
sídlištěm Dubina a ulicí Plzeňská.

Cyklostezka měla být hotová už 
na přelomu srpna a září. Na stra-
ně zhotovitele nicméně došlo ke 
zpoždění způsobenému špatnými 
klimatickými podmínkami, jakož 
i vadami finálních povrchů podél 
Plzeňské ulice. Statutární město 
Ostrava tedy bude po zhotovitel-
ské firmě vymáhat penále. MS

Na podzim 
se projedeme 
po nové 
cyklotrase
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Žáky i kuchařkami oblíbený pro-
jekt města Fajne školní bistro se po 
koronavirové pauze vrátil. Auto-
ři projektu mají za cíl zatraktivnit 
stravování ve školních jídelnách, 
ale zároveň samozřejmě dodržovat 
přísné normy a doporučení, která se 
na přípravu jídel v těchto zařízeních 
vztahují.

V pátek 12. září se téměř dvě de-

sítky kuchařek ze školních jídelen 
účastnily školení, které vedl přední 
šéfkuchař David Valíček. Ten podle 
receptu, který poskytla školní jídel-
na Základní školy Karla Pokorné-
ho Ostrava ‑Poruba, připravil salát. 
Vedle nutričních doporučení musel 
dodržet i stanovený finanční limit.

Fajne školní bistro tímto ale ne-
končí, naopak. Už od října běží další 

workshopy známého šéfkuchaře ve 
školních jídelnách. Doposud nejob-
líbenějším jídlem Fajneho školního 
bistra se staly domácí cheesburgery 
a hranolky. Stovky dětí však hlaso-
valy také pro české menu – vepřové 
trhané maso, pečený brambor, sme-
tanový krém s pažitkou a restované 
zelí s cibulkou. EM

Ve dnech 22. 9. až 26. 9. se v Ostra-
vě konalo druhé dějství divadelního 
open air festivalu Dream Factory (To-
várna na sny). Herecké soubory zau-
jaly diváky působivými představení-
mi se širokým tematickým záběrem, 
ať už se jednalo o hrabalovskou koláž 
nebo divadelní ztvárnění pohledu na 
fenomén konspiračních teorií.

Festival začal v Domě kultury měs-
ta Ostravy, kde ho pražský Činoherní 
klub zahájil představením K.Š.E.F.T. 

Další dny se hrálo také na ostatních 
scénách, tedy Divadle Petra Bezruče, 
Divadle Mír, Komorní scéně Aréna, 
Hotelu Palace, Divadle loutek a Ateli-
éru pro děti a mládež při NDM.

Kromě známých ostravských sou-
borů byly k vidění kusy z dramatur-
gické dílny výše zmíněného Čino-
herního klubu, Městských divadel 
pražských, brněnského divadla Husa 
na provázku, Divadla pod Palmovkou 
a dalších mimoostravských umělec-

kých těles. Rozhodně bylo na co se 
dívat. V rámci festivalu došlo také na 
otevřenou diskusi v Hotelu Palace, 
která se zabývala přítomností a dů-
ležitostí role umění v každodenním 
běžném životě.

Dream Factory přiblížil Ostrava-
nům současné divadelní trendy a po-
skytl jim příjemný kulturní impuls. 
Také proto se uskutečnil za podpory 
statutárního města Ostravy. MS

Továrna na sny běžela 
v plném provozu

Školení kuchařek 
v projektu Fajne 
školní bistro

Náměstkyně primátora An-
drea Hoffmannová konstato-
vala: „Projekt jsme zahájili ve 
školním roce 2019/2020 a od 
samotného počátku přinášel 
pozitivní reakce dětí, rodičů 
i kuchařek. Zatímco kuchařky 
školních jídel oceňovaly zkuše-
nosti a poznatky, které s nimi 
David Valíček sdílel přímo při 
společné přípravě pokrmů 
v jejich prostředí, děti nadšeně 
ochutnávaly a hodnotily před-
kládaná jídla. V anketách hla-
sovalo o uvařených pokrmech 
přes 2 300 žáků. Ačkoliv jsou 
děti značně upřímnými recen-
zenty, jejich reakce byly velmi 
pochvalné.“

Smrt obchodního cestujícího, Městská divadla pražská

 Lukáš Horký

 Lukáš Kaboň



Další cyklotrasa o celkové délce 
přesahující 540 metrů je dobrou 
zprávou pro všechny příznivce jízd-
ních kol. Zbrusu nový úsek začíná 
těsně za stávající lávkou přes Pola-
neckou spojku, dále pak vede podél 
Výškovické ulice a následně okolo 
přechodu pro chodce na Pavlovovu 
ulici. Tam se napojuje na už dříve 
postavenou cyklostezku. V rámci 
výstavby cyklostezky byly rovněž 
opraveny přilehlé chodníky.

Díky vybudování cyklistické-
ho úseku v Pavlovově ulici dojde 
k bezpečnému propojení stáva-
jících částí trasy U, která spojuje 
další cyklostezky směřující z centra 
Ostravy až do Krmelína. Stavba zá-
roveň poslouží k bezpečnému pře-
vedení cyklistů přes frekventované 
křížení ulic Výškovická a Pavlovova

Právě tato hůře přehledná křižo-
vatka je nově vybavena světelným 
semaforem, který má v místě zvýšit 
bezpečnost a plynulost celkové do-
pravní situace. MS

Pavlovova 
ulice má novou 
cyklostezku 
i moderní 
semafor

12 životní prostředí

V městské části Radvanice a Barto-
vice bylo vysázeno 442 nových stro-
mů, 1 867 keřů a založeno 14 700 m² 
trávníku. Stalo se tak v rámci vý-
zkumného projektu Clairo, na který 
Ostrava jako jediné město v České 
republice získala grant z prestižního 
evropského programu UIA. Uspěla 
tak ve velké konkurenci jiných evrop-
ských měst, jako jsou Amsterdam, 
Atény nebo Barcelona.

„Díky projektu Clairo testujeme 
v Ostravě nový způsob výsadby zele-
ně, která by měla prokázaný pozitiv-
ní dopad na kvalitu ovzduší. Schop-
nost zeleně snižovat množství prachu 

v ovzduší je dlouhodobě známa, ale 
snažíme se identifikovat konkrétní 
výběr vhodné zeleně, způsob její vý-
sadby a speciální ošetřování pro po-
sílení odolnosti vůči vnějším vlivům. 
Zjednodušeně jde o zefektivnění pro-
cesu odstraňování prachu a dalších 
látek výsadbou rostlin, které budou 
lépe prosperovat ve „stresovém“ pro-
středí,“ řekla náměstkyně primáto-
ra pro životní prostředí Kateřina 
Šebestová.

První část výzkumu začala již 
v roce 2019, kdy vědci z Vysoké školy 
Báňské – Technické univerzity Ostra-
va v místě plánované výsadby zeleně 

nainstalovali měřicí senzory monito-
rující stav ovzduší. Na základě dat zís-
kaných z průběžných měření a mete-
orologických parametrů pak vědci ze 
Slezské univerzity v Opavě vytvořili 
modely pro zachycování látek znečiš-
ťujících ovzduší pro stávající vegetaci 
i nově navrženou zeleň. Vedle záchy-
tu škodlivin vědci sledují i reakci zele-
ně na experimentální ošetření s obsa-
hem biostimulantů a protistresových 
látek vyvinuté výzkumníky z Univer-
zity Palackého v Olomouci. Vědci jsou 
přesvědčeni, že díky nim se odolnost 
rostlin i schopnost záchytu prachu 
ještě zvýší. EM

Stovky vysazených 
stromů v Ostravě

Obyvatelé města mají znovu mož-
nost se podílet na změně okolí svého 
bydliště i celého města. Vyplněním 
Pocitové mapy pomohou vytipovat 
místa, která potřebují změnu, protože 
se v létě při vysokých teplotách pře-
hřívají. Stejně tak mohou definovat 
místa, kde chybí zeleň nebo není dost 
kvalitní či plochy, kde by se dala lépe 
využívat např. srážková voda. 

Aktuální verze Pocitové mapy 
ukáže i srovnání, jak se po několika 
letech změnily názory obyvatel na 
projevy klimatické změny v různých 
částech města. Veřejnost byla do tvor-
by pocitové mapy zapojena již v roce 
2017. Výsledky byly zapracovány do 
Adaptační strategie města, která uvá-
dí konkrétní projekty k realizaci.

„Praktické fungování města nejlépe 
znají ti, kteří v něm žijí, pohybují se 
v něm nebo jen tak tráví volný čas. 
Proto chceme opět oslovit obyvatele 
a návštěvníky Ostravy a aktivně je 
zapojit prostřednictvím elektronické 
pocitové mapy a ankety do tématu 
snižování negativních vlivů města na 
změny klimatu a jeho lepší adaptaci 
na tyto změny.“ zmínila náměstkyně 
primátora pro životní prostředí Ka-
teřina Šebestová

Obyvatelé Ostravy mohou vyjádřit, 
kde se v době horka cítí příjemně či 
uvést místa, kterým se raději vyhýbají 
a kde by uvítali více zeleně nebo lep-
ší péči o ni. Na webových stránkách 
https://pocitove‑mapy.ekotoxa.cz/
ostrava/pocitova‑mapa mohou vy-
značovat konkrétní místa, další názo-

ry a podněty týkající se připravenosti 
města na dopady klimatické změny, 
ale také na opatření, která umožní 
snížení dopadů na klima.

Pocitovou mapu doprovází také 
anketa, která umožní lépe nasměro-
vat současně prováděnou aktualizaci 
Akčního plánu udržitelné energetiky 
a klimatu (SECAP). Tento plán Ost-
rava zpracovala v rámci svého něko-
likaletého členství v mezinárodním 
uskupení měst tzv. Paktu starostů a 
primátorů. Cílem Paktu je spoluprá-
ce měst a obcí ve snaze snížit dopady 
městského života na klima a doplnit 
tak mezinárodní závazky států v této 
oblasti.  MS

Jak se cítí lidé v ostravském  
veřejném prostoru opět  
obsáhne Pocitová mapa

 Adolf Horsinka

„Lokality pro výsadbu zeleně 
jsme určili za odborného do-
hledu vědců z univerzit, protože 
bylo zapotřebí vytipovat takové 
plochy, které mají vhodnou ve-
likost a zároveň polohu. Cílem 
bylo najít místa zatížená nejen 
silným znečištěním, například 
z dopravy, průmyslu či domác-
ností, ale i s odlišnými půdními 
vlastnostmi. Na základě těchto 
kritérií byly jako nejvhodnější 
lokality vybrány dva pozem-
ky o celkové ploše 20 tisíc m² 
na území obvodu Radvanice 
a Bartovice. Základní princi-
py výzkumu v rámci projektu 
Clairo vědci shrnuli v tzv. Ino-
vativním návrhu zeleně. Ten 
se spolu s dalšími vzniklými 
podklady promítne do meto-
diky, která bude sloužit jako 
„návod“ pro výsadbu zeleně ve 
městech,“ dodala náměstkyně 
primátora pro životní prostře-
dí Kateřina Šebestová.



V Jubilejní kolonii se bydlí už 100 let

Během první etapy v letech 1921–1922 bylo po-
staveno celkem devět samostatně stojících patro-
vých domů poblíž dnešní ulice Závodní, ve kterých 
našlo nový domov třicet šest rodin. Druhá etapa 
výstavby Jubilejní kolonie se uskutečnila mezi lety 
1926–1932 a teprve tehdy získala svůj specifický 
architektonický výraz. Autorem urbanistického 
i architektonického řešení se stal známý ostrav-
ský architekt Ernst Korner (1888–1966), který 
novostavbám, ale i již postaveným domům vtiskl 
mnohem výraznější tvářnost. Uplatnil zde celý 
rejstřík architektonických prvků v podobě bran, 
věžiček, arkýřů, portiků, štítů a atik. V roce 1926 
bylo postaveno osmnáct domů s 91 byty, lokalizo-
vaných západně od již stojících objektů. O rok poz-
ději přibylo do zástavby čtrnáct domů, mimo jiné 
i objekt dnešního Komorního klubu, který sloužil 
od prosince 1928 pro potřeby knihovny s čítárnou. 
V přízemí se nacházela mlékárna, obchod, trafika 
a holičství. Roku 1927 byly vystavěny domy, jež 
vytvořily pomyslné náměstí. Tomu dominuje blok 
domů sestavený do tvaru půlkruhu. V domech č. p. 
310‑312 byly umístěny také první společné lodžie. 
V roce 1928 došlo k vybudování dalších devíti ob-
jektů, které byly včleněny mezi od roku 1921 samo-
statně stojící domy v blízkosti Závodní ulice. Vypl-
něním mezerních prostorů vznikly dvě řady domů, 
připomínající z ptačí perspektivy domovní blok ve 
tvaru písmene D.

Svůj přívlastek Jubilejní získala kolonie v roce 
1928 podle 100. výročí založení Vítkovických že-

lezáren. Při této příležitosti byla 5. prosince 1928 
kolonie předána dělníkům železáren. Na slavnosti 
nechyběly osobnosti jako generální ředitel Vítko-
vických železáren Adolf Sonnenschein, starosta 
Moravské Ostravy Jan Prokeš či průmyslník a vy-
nálezce František Křižík.

Roku 1929 byly vystavěny domy v Letecké ulici. 
V následujících letech se kolonie rozšířila o desítky 
dalších domů, např. kolem Edisonovy ulice, včet-
ně tzv. harmoniky ‑diagonálně seskupených domů 
č. p. 376‑381. Celkem bylo ve druhé etapě postave-
no osmdesát devět domů s 585 byty. V průběhu 30. 
let docházelo k úpravám a zkrášlování veřejných 
prostranství nově osázenými stromy. Původní hlo-
hy nahradily sakury, jež byly vykáceny definitivně 
až roku 2011 a zasazeny byly také topoly. Kolem 
domů se budovaly dlážděné chodníky a fasády 
domů začaly pokrývat popínavé rostliny, což evo-
kovalo spíše atmosféru honosné úřednické čtvrti 
než dělnické kolonie.

Okupační správa Vítkovických železáren zača-
la na konci roku 1939 plánovat rozšíření kolonie. 
Nová zástavba byla postavena ve třetí stavební 
etapě podle projektu Aloise Pixe ze Zábřehu nad 
Odrou. Jednalo se o dvoupatrové domy stojící 
u křižovatky ulic Jubilejní a Mládeže, které byly 
kolaudovány roku 1940. Kolonie se rozšířila o 42 
bytů. Čtvrtá etapa výstavby Jubilejní kolonie ná-
sledovala ve válečných letech 1941–1942, kdy bylo 
vystavěno dvanáct obytných jednopatrových domů 
v Jubilejní ulici mezi ulicemi Mládeže a Dvouletky, 

vycházejících z německého Heimatbaustilu. Ve 
sklepech měly protiletecký kryt.

Poslední, pátá etapa rozšíření kolonie, začala po 
2. světové válce v rámci dvouletého hospodářského 
plánu. Nově vystavěných osmnáct domů, tzv. dvou-
letek, zkolaudovaných roku 1947, bylo uspořádáno 
po třech do šesti bloků kolmo k tehdejší Šolínově 
ulici (dnes Dvouletky). Domy poskytly obydlí pro 
72 rodin zaměstnanců Vítkovických železáren. De-
finitivní podobu získala Jubilejní kolonie v letech 
1947–1950, kdy bylo postaveno posledních devět 
domů. Jednalo se o jednopatrové a dvoupatrové 
domy v ulici Mládeže a podél ulice Edisonovy. Bě-
hem poslední stavební fáze bylo do užívání předá-
no 50 bytů.

Celkově bylo vybudováno v Jubilejní kolonii 142 
domů s 830 byty, které vytvořily nepřehlédnutel-
nou dominantu Hrabůvky. Zároveň se areál ko-
lonie stal významným reprezentantem sociálního 
programu Vítkovických železáren. Architektonické 
řešení, ale i zachovalost kolonie stály v roce 2002 
za prohlášením třiadvaceti domů kulturní památ-
kou. Dnes po rozsáhlé rekonstrukci, jejímž cílem 
bylo vrátit domům původní vzhled, po letech chát-
rání a nevhodných stavebních zásahů, patří kolonie 
opět k vyhledávaným místům k bydlení, procház-
kám a zároveň je i otevřeným prostorem pro koná-
ní různých kulturních a společenských akcí.

Jaroslava Novotná

Jubilejní kolonie ve 30. letech 20. století. V této době 

se zde objevil netradiční ozdobný prvek ‑fasády mnoha 

budov byly porostlé popínavými rostlinami.

Letos v září uplynulo přesně 100 let od chvíle, kdy se do Jubilejní, tehdy ještě nepojmenované 
dělnické kolonie v Hrabůvce, nastěhovali první nájemníci. Pro ně a další zaměstnance vystavěly 

Vítkovické železárny v letech 1921–1950 zcela novou kolonii mimo katastr Vítkovic 
v tehdy periferní zemědělské obci Hrabůvka.

Plán domu postaveného v první etapě v letech 1921–1922 

podle návrhu Friedricha Kobera. Celkem bylo vybudováno 

devět identických domů č. p. 250‑258. Jednotlivé byty 

sestávaly z předsíně, kuchyně, spíže, pokoje a kabinetu. 

Od roku 1924 náležel ke každému domu chlívek a záhony 

pro pěstování ovoce a zeleniny.

Budova dnešního Komorního klubu a domy č. p. 290, 301‑304 ze druhé stavební 

etapy, kolaudované z letech 1926–1927 (domy jsou dnes kulturními památkami).
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„Mnoha dětem pohyb stále 
chybí. Přínos pohybu v podo-
bě chůze je nepochybný. Po-
kud rodiče nechají auta doma 
a s dětmi vyrazí do škol pěšky, 
získají společné zážitky. Čas, 
který tak spolu stráví navíc, 
přispěje rodinným vztahům. 
Chůze zlepší nejen fyzické, ale 
i duševní zdraví, pozitivně 
ovlivní kvalitu spánku. Pěší 
cesta do školy se může stát 
tradičním společným rituá-
lem, stejně jako večerní chví-
le čtení dětem. Doba, kterou 
pravidelně smysluplně stráví-
me se svými potomky, přináší 
dětem pocit bezpečí a jistoty,“ 
řekla náměstkyně primátora 
Andrea Hoffmannová.

Už roku 2018 Ostrava přišla s pro-
jektem „Místní akční plán rozvoje 
vzdělávání ORP Ostrava II“. Pod tím-
to názvem se, kromě jiného, skrývá 
podpora vzdělávání, souvisejícího 
s technickými, přírodovědnými a dal-
šími příbuznými obory.

Z rozpočtu projektu jsou kupříkla-
du připravovány vzdělávací aktivity 
pro zřizovatele, ředitele, učitele i ne-
pedagogické pracovníky škol z ost-
ravského regionu. V jeho rámci jsou 
rovněž pořizovány například licence 
k modernímu softwaru, hrazeny zá-
žitkové výukové programy nebo na-
kupovány učební pomůcky.

V letošním roce patřilo mezi nej-
významnější položky pořízení inter-
aktivního softwaru od české společ-
nosti Corinth. Roční licence pro 31 
základních škol vyšly na 865 tisíc ko-

run. Unikátní software zpřístupňuje 
k výuce zhruba 1500 odborných 3D 
modelů, kromě jiného z biologie, che-
mie, astronomie fyziky nebo mate-
matiky. Software je široce využitelný 
na různých elektronických zařízeních. 
Pedagogům zjednodušuje výklad, 
u žáků může vést k lepšímu pochope-

ní učiva a prohloubení zájmu.
Podrobné informace o celém pro-

jektu jsou k dispozici na webu ostra-
va.cz v záložkách Aktuality – Projekt 
MAP ORP Ostrava II podpořil poly-
technické vzdělávání na základních 
školách. MS

Rozvoj polytechnického 
vzdělávání patří k prioritám

Pěšky do školy

 Lukáš Kaboň

„Podporujeme naše školy 
v interaktivní výuce za po-
užití moderních technologií, 
díky kterým jsou děti lépe 
připraveny na současný svět 
i pracovní realitu. Digitální 
pomůcky navíc dětem po-
mohou dohnat výuku, i když 
nemohou být přítomny ve 
škole. Těší mě, že díky reali-
zaci místního akčního plánu 
bylo možné zakoupit tento 
moderní výukový software 
a přeji žákům i pedagogům, 
aby je jeho používání bavilo 
a otevřelo jim nové obzory.“ 
Andrea Hoffmannová, ná-
městkyněprimátora pro škol-
ství a sportu.

V týdnu od 16. do 22. září 2021 
proběhla akce nazvaná „Pěšky do 
školy“. Do projektu se zapojily zá-
kladní školy i mateřské školy z celé 
země. Výjimkou nebyla ani Ostrava. 
Jednou ze škol, které se do projektu 
přihlásily, byla Základní škola Ivana 
Sekaniny v Ostravě ‑Porubě. Malé 
soutěžící však tentokrát při zahájení 

projektu svou osobní účastí podpo-
řila i náměstkyně primátora Andrea 
Hoffmannová.

Děti, které pravidelně chodí pěš-
ky, se nejlépe naučí zásadám bez-
pečného pohybu po ulici. Obzvláště 
malé děti nemusí být mezi couvají-
cími a parkujícími auty vidět, ranní 
provoz před školou ve městě bývá 

značný. Pokud rodiče či příbuzní 
zpočátku nejmenší děti do školy do-
provázejí, přispějí k naučení návyků 
bezpečného chování. Zanedbatelný 
není ani vliv automobilů na životní 
prostředí. Poklud můžete volit mezi 
chůzí a dopravou autem ve městě, 
měla by vítězit první uvedená mož-
nost. EM
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Deset knihoven různého typu opět 
společně připravilo už pátý ročník 
Festivalu ostravských knihoven. 
Tentokrát však proběhne v trošku 
odlišné podobě než dříve. Základem 
programu se pro letošek stal knihovní 
questing aneb hledačka „Co ukrývají 
ostravské knihovny“.

Každá ze zapojených knihoven si 
připravila otázku, v níž odtajňuje něco 
ohledně svých prostor či služeb. Od-
pověď je možno vyhledat buď přímo 
v dané knihovně nebo na jejích webo-
vých stránkách. Hra je tedy k dispo-
zici jak těm, kdo si do knihovny rádi 
zajdou osobně, tak čtenářům, kteří 
vyhledávání informací online.

Úspěšní luštitelé budou zařazeni do 
slosování o některou ze zajímavých 
cen. Zadání questingu je zveřejněno 
od 4. 10. 2021 na www.festivalostrav-
skychknihoven.cz a luštit bude možno 
až do 10. 10. 2021.

Knihovny nachystaly rovněž zají-
mavý doprovodný program. Hlav-
ním festivalovým dnem je úterý 
5. 10. 2021, kdy proběhne několik 
přednášek, komentovaná vycházka, 
ukázková lekce trénování paměti, vý-
stavky z fondu a mnoho dalšího. Am-
basadorem letošního ročníku festiva-
lu se stal zpěvák a velký milovník knih 
Martin Chodúr, který o svém vztahu 
k literatuře povypráví v Moravsko-
slezské vědecké knihovně v Ostravě, 
jež je hlavním organizátorem festiva-
lu, právě 5. 10. 2021 v 17 hodin.

Kromě vědecké knihovny se letos 
zapojily Knihovna města Ostravy, 
Univerzitní knihovna OU, knihovna 
Galerie výtvarného umění v Ostravě, 
knihovna a studovna Ekonomické 
fakulty VŠB ‑TUO, knihovna Ostrav-
ského muzea, knihovna Národního 
památkového ústavu, ÚOP v Ostra-
vě, knihovna Archivu města Ostravy, 
knihovna Janáčkovy konzervatoře 
v Ostravě a knihovna Plato Ostrava.

Podrobnosti, spolu s programovým 
rozpisem, zjistíte na www.festivalost-
ravskychknihoven.cz. MS

Studenti, učitelé i absolventi z umě-
lecké školy AVE ART v Ostravě uspo-
řádali rovněž letos Symposium pro-
storových forem, tentokrát na téma 
městský mobiliář. Stejně jako v mi-
nulých letech, také nyní ze symposia 
vzešla skutečně zajímavá výtvarná díla.

Účastníci symposia si mohli pro 

svou realizaci vybrat ze širokého spek-
tra možností, čehož se zhostili s kre-
ativitou a fortelem. V ohni kovářské 
výhně tak vznikly unikátně pojaté la-
vičky, květináče nebo koše. Nechyběl 
ani stojan na kola s popelníkem. Auto-
rům, kteří tvořili převážně z kovového 
šrotu, byla ponechána naprostá tvůrčí 

volnost. Výsledky jejich práce můžeme 
vidět před Kulturním domem Akord 
v Ostravě‑Zábřehu, kde budou k pro-
hlédnutí a vyzkoušení nejméně do 
listopadu. Statutární město Ostrava 
podpořilo letošní Symposium prosto-
rových forem částkou 50 000 korun. 
MS

Mapa ČR jako lavička, za ní kovaný květináč.  AVEART

Kovářské naděje oživují 
městský veřejný prostor

Poprvé od roku 2016 zastavilo na 
nádraží Ostrava‑Svinov jedinečné 
pojízdné muzeum Legiovlak. Sou-
prava 14 zrekonstruovaných vozů je 
přesnou replikou legionářského vla-
ku, ve kterém českoslovenští legio-
náři prodělávali proslulou sibiřskou 
anabázi během let 1918 – 1920.

Odkaz československých legií 
dnešku ve svém projevu připome-
nul také náměstek primátora Zby-
něk Pražák, který posádku Legio-
vlaku v železniční stanici přivítal.

Legiovlak zůstane ve Svinově 
do 10. října. Návštěvníkům z řad 
široké veřejnosti bude po celou 
dobu přístupný zdarma. Ve va-
gonech je čeká propracovaná ex-
pozice o našich legiích v Rusku, 
spolu s ukázkami dobové výzbroje, 
výstroje a souvisejícími artefakty. 
V „plukovní pokladně“ Legiovla-
ku je možné nakoupit publikace  
a suvenýry. MS

Legiovlak dorazil po 
pěti letech do Svinova

Knihovny letos  
můžeme poznat 
z jiné stránky
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Fotbalový Baník Ostrava oficiálně 
zahájil oslavy sta let od svého založe-
ní, které budou pokračovat ještě další 
jeden rok. Při té příležitosti klub zve-
řejnil jejich program a na leden 2022 
ohlásil představení limitované edice 
výročního dresu. Po tiskové konfe-
renci na ostravském magistrátu se už 
mohli všichni bavit na prostranství 
před Novou radnicí.

„Jsem rád, že Ostrava podpořila 
nejen tuto akci, ale především, že 
s Baníkem spolupracuje dlouho-
době a významně. Z logiky věci je 
tato podpora zaměřena především 

na práci s mládeží, tedy výchovu 
nových talentů,“ uvedl ostravský 
primátor Tomáš Macura. „Věřím, 
že tato práce se postupně zúročí 
a jednou se dočkáme toho, že Ba-
ník – slovy klasika – bude porážet 
Barcelonu,“ vzpomenul primátor  
písňový text ostravského barda  
Jaromíra Nohavici.

Zástupci Baníku pak společně 
uvedli ve známost, na co se mohou 
kluboví příznivci těšit.

Už v listopadu spatří světlo světa 
dokument „Nejlepší u nás“, z dílny 
autorů projektu Bez frází. 

Od 28. 4. do 31. 10. 2022 pak bude 
Svět techniky v Dolních Vítkovicích 
hostit výstavu Baník Expo. Přímo 
na výročí – tedy 8. 9. 2022 – Baník 
odehraje zápas proti mužstvu ně-
které z pěti elitních evropských lig. 
Ve dnech 9. 9. a 10. 9. téhož roku je 
u příležitosti jubilea plánován Multi-
žánrový festival na Slezskoostrav-
ském hradě.

Zahájení oslav přilákalo na Proke-
šovo náměstí velké množství lidí. Byl 
zde ně připraven bohatý program, 
včetně autogramiády klubových le-
gend, možnosti nakoupit v mobilním 

fan shopu, poslechnout si cimbálov-
ku nebo se občerstvit u některého 
ze stánků. Vyvrcholení večera přišlo 
v podobě unikátního videomappin-
gu, mapujícího minulost, přítomnost 
a do určité míry rovněž budoucnost 
známého klubu.

V rámci zahájení oslav si zájemci 
mohli koupit knihu Tomáše Šiřiny 
a kolektivu „My jsme Baník“. Tato 
publikace poutavě líčí zajímavé dějiny 
Baníku, od jeho založení v roce 1922 
až po současnost. MS

S Baníkem slavilo zaplněné 
Prokešovo náměstí

 Iva Chohan
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